
  

25.04.2025 “Nafs’ afgud i form af begær ” 

ِِبسِْمِِ نِِِالَلّه حْمهَٰ حِيمِِِالرَه  الرَه

قهلْبِهِِ۪ مْعِهِ۪وه لَٰىِسه ِعه تهمه خه لَٰىِعِلْمٍِوه ُِعه لَههُِالَلَّٰ اهضه يهُِوه وَٰ هُِهه هه ِالَِٰ ذه نِِاتَهخه ِمه اهيْته اهفهره
ِ هِِاهفهلَه نِْيههْد۪يهِِمِنِْبهعْدِِالَلَّٰ ةهًِۜفهمه اوه رِهِ۪غِشه لَٰىِبهصه ِعه له عه جه كَهرُونهِوه  تهذه

ِ ِالنَهبِيَُ قهاله ِ :صلى الله عليه وسلموه نْبهيْكه ِجه ِالَهتِىِبهيْنه ِنهفْسُكه دُوَِكه ىِعه  اهعْده

 

Kære muslimer! 

Begær og lyst er, at menneskets fornuft og tro 

undertrykkes, og at man i stedet følger sine begærlige 

lyster og jagter verdens midlertidige ønsker. Det er de 

falske, egoistiske begær, som udspringer af nafs, og 

som leder mennesket bort fra sandheden og den rette 

vej. 

Dagens khutba vil handle om netop dette farlige 

fænomen: Begærets afgud – hvordan det kan overtage 

hjertet og blive en skjult gud, som mennesket ubevidst 

tilbeder i stedet for Allah Subhanahu Wa Ta'ala. 

Ærbare muslimer! Vær klar over, at begær er skjulte 

afguder, som har ødelagt hele folkeslag, sløret hjerterne 

og taget sjælene til fange. Den, der tilbeder sine egne 

lyster, formørker sit hjerte med kærlighed til dunya, og 

til sidst bliver han døv for sandheden og blind for 

virkeligheden. 

Gennem historien har de vantro og undertrykkende 

tyranner opfundet falske guder som Lât, Menât og Uzzâ 

for at legitimere deres selviske og begærlige livsstil, og 

de har ført folk i vildfarelse. 

I dag ser vi de moderne tiders Abû Jahl’er, som 

forsøger at forvandle begreber som videnskabelighed, 

modernitet, mode og sociale medier til nye afguder – 

og med disse forvrænger de menneskets natur, 

nedbryder ungdommen og opløser familierne.  

Glem ikke: En afgud er ikke kun en statue af sten. Der 

findes usynlige afguder rejst i hjerter og sind, og de er 

ofte langt farligere. 

Rabb’ul âlemin siger følgende i Koranen: “Har du set 

den der har gjort sit begær til sin gud, og som Allâh 

med sin viden har ladet være vildfaren, hvis ører og 

hjerte Han har forseglet og over hvis øjne Han har lagt 

et slør? Hvem kan retlede ham efter Allâh? Vil I da ikke 

lade jer påminde?” (Câsiye, 23) 

Vores elskede Profet Sallallahu Alaihi Wasallam har 

udtalt: “Den kloge er den, som holder sig selv ansvarlig 

og handler for det, der kommer efter døden. Den 

uduelige er den, som følger sin begærlighed og 

alligevel håber på (Allahs) nåde. (Tirmizi, Kıyamet 25)  

Reflekterende muslimer!  

Hasan al-Basrî (må Allah være ham nådig), én af 

Allahs elskede tjenere, advarer os således: "Det første 

skridt man tager ved at følge hevâ, fører én mod en 

afgrund med en ukendt ende." 

Og Mevlânâ (må Allah være ham nådig) siger: "Gør 

ikke dit begær (hevâ) til din afgud! For at tilbede det er 

værre end at tilbede sten." 

Derfor bør vi – ligesom Ibrâhîm (alayhisselâm) knuste 

tidens afguder – knuse de moderne afguder i endetiden 

og de falske guder, som har slået sig ned i vores indre. 

Ligesom vores elskede Profet Muhammad Sallallahu 

Alaihi Wasallam væltede Kabaens afguder én efter én, 

må vi også – under vejledning af en kamil (fuldendt) 

åndelig vejleder – styrte begærets afguder i vores 

hjerter, gennem dhikr (ihukommelse af Allah), ved at 

gå imod vores nafs, og ved ubetinget lydighed mod 

Allah. 

Men vid: Denne kamp er ikke let. 

For kampen mod nafsen er den største jihad, som 

Profeten Sallallahu Alaihi Wasallam også har lært os. 

Det er en indre kamp, der kræver udholdenhed, viden, 

og åndelig opmærksomhed. 

Vores elskede Profet Sallallahu Alaihi Wasallam har 

udtalt: “Den sande mujâhid er den, der kæmper mod sit 

eget begær.” (İbn Hibbân, Sahîh, 4762) 

Jeg afslutter min khutba med følgende advarsel fra 

vores Skaber Azza wa Jalla: “Sandelig, Timen vil 

komme. Men Jeg vil holde den skjult, så enhver kan 

blive gengældt i henhold til sin stræben. Lad derfor 

ikke nogen, som ikke tror derpå, men følger sine lyster, 

aflede dig fra den, for så vil du gå til grunde.” (Tâhâ, 

15-16) 


